## الكفر والتكفير في ضوء العقيدة الإسلامية

د. على محمد طالب مجور أستاذ العقيدة والأديان والفرق والمذاهب المعاصرة المشارك بقسم الدراسات الإسلامية وعلوم القرآن الكريم كلية الأداب - جامعة عدن

## الملخص:

يُعدُّ مفهوم الكفر والتكفير من المفاهيم التي فشت في زماننا هذا بسبب كثرة من يخوض في مسائله بمعزل عن الضوابط الشرعية أو أكثرها، وخاصة عند حكمهم على الأفراد والمجتمعات.

ومن خلال هذا البحث نسلط الضوء على هذا المفهوم، وما يلحق به من مسائل, كتكفير الشخص المعيَّن، في ثلاثة مباحث هي:

المبحث الأول: التعريف بمصطلحات البحث وما له صله به، ويتضمن: تعريف الكفر والتكفير، وما له صلة به؛ وأنواع الكفر.

المبحث الثاني: الإسلام والكفر، وتطرق إلى أنَّ الإسلام أصل في المسلم؛ كما أنَّ الكفر طارئ على المسلم؛ وأنَّ التكفير بالمعصية مخالف للكتاب والسُنَّة وآثار السلف.

المبحث الثالث: التكفير المطلق والمعيَّن والفرق بينهما، وفيه تعريف التكفير المطلق والمقيد وشروطهما وموانعهما؛ وأسس التكفير عند أهل السُنَّة والجماعة. وفي خاتمة البحث تم التوصل على عدد من النتائج, أهمها:

- ١ الإسلام أصل في المسلم، إذا شهد كلمة التوحيد وصلى إلى قبلتنا.
- ٢ الكفر أمر طارئ على المسلم وتكفيره حق لله و الله وحده، وليس للعباد حق فيه.
  - ٣- التكفير مسألة خطيرة، وآثارها سيئة على الأفراد، والمجتمعات، والدول.
- إهل السُنَّة والجماعة يطلقون التكفير بالعموم، ويحتاطون كثيرًا في تكفير الشخص المعيَّن، فلا يحكمون بالكفر عليه إلا بعد التحقق من الشروط، والضوابط، والموانع.

## Disbelieve and Disbelieving in the Islamic Creed

Dr.Ali Mohammed Taleb Mugawar

Abstract:

The conception of disbelieving is considered among concepts which spread in our time because of a lot whom engage in its matters from the requirements of the Sharia's law, especially when they judge on a person or the communities.

In this paper I will focus on this concept, and what comes with it like disbelieving the person in three parts and several chapters which are:

First part: Preface is the definition of disbelieving and what relates to it and types of disbelieving.

Second part: Islam and disbelieving is Islam is originally in Muslim person, sudden disbelieving of Muslim person and types of disbelievers and disbelieving by a Sine.

Third part: General disbelieving and Specific and the difference between them conclude; definition of the general and specific disbelieving, and qualifications of disbelieving of Muslim person and Preventives of disbelieving of Muslim person establish of disbelieving of Muslim person by people of Sunnah.

In conclusion the research has got main results which are:

- 1- Islam is originally in Muslim person.
- 2- Disbelieve is sudden on a Muslim and disbelieving is a right of Allah and it has never been a right of worshipers.
- 3- Disbelieving is a serious matter and has negative consequences on the Person, society and countries.
- 4- The people of Sunnah disbelieving in the general but take precautions by person.